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ב'  חורבן  על  )במאמר  גדליהו"  "אור  בספר  ובא 
בהמ"ק( שבית המקדש הראשון נבנה בגלל זכות 
בית  ולכן  נחרב.   – אבות  זכות  וכשתמה  אבות, 
המקדש השני נבנה בזכות עם ישראל עצמו ובזכות אהבת 
ישראל, דבר המוסיף והולך תמיד, אך כאשר היתה שנאת 
חינם נחרב בית המקדש, כי כל בניינו היה בזכות אהבת 
ידי אהבת חינם,  על  ייבנה  ובית המקדש השלישי  חינם. 
כי בית המקדש השלישי ייבנה מן הנקודות הטובות של 
כל יהודי ויהודי, ומזה ייעשו האבנים של בית המקדש, מן 

הנקודות הטובות והאהבה שיש לכל יהודי.
זהו  ולכן  הבית,  נחרב  שבו  באב,  תשעה  חל  השבוע 
ולכן הנקודה העיקרית בשבת  זמן המסוגל לבניין הבית, 

זו שלפני תשעה באב, שבת "חזון", 
הטוב  ראיית  החבר',  'נקודת  היא 
אומר  רבינו  ויהודי.  יהודי  בכל 
שאפשר  ל"ד(  תורה  ח"א  )ליקו"מ 
לקבל מכל חבר נקודה משהו שאין 
של  המיוחדות  הנקודות  ומכל  בי, 
ייבנה בית המקדש.  כל עם ישראל 
והמיוחדות של האחדות  היופי  וזה 
אחד  שכל  פי  על  שאף  היהודית, 
בכל  אחרת,  ומתנהג  אחרת  חושב 
זאת מעריכים את השני ומתחברים 

איתו, ומזה נבנה בית המקדש.

הנגיף ותוצאותיו
בימים אלו אנו צריכים להרגיש 
ויהודי בכל  יהודי  את הצער של כל 
משפחות  זה  אם  שהוא,  מקום 
יקיריהם,  את  אלה  בימים  ששיכלו 
או כאלו שעברו את המחלה ועוד לא 
שלה,  הלואי  מתופעות  השתחררו 

וכן את הצער שעובר על כל עם ישראל בכל מקום שהוא 
ומזה  הנלוים.  הדברים  ובכל  בבידוד,  בפרנסה,  במחלה, 
ייבנה בית המקדש, כי כאשר אנחנו משתתפים בצער של 
השני זה מעיד על אחדות, ובזכות זה הכל יתהפך לטובה 
הפרטית   - ישראל  בשמחת  לשמוח  במהרה  שנזכה  עד 

והכללית. 
לכן, הדבר העיקרי והחשוב ביותר שיביא את הגאולה 
לנו  אכפת  ושיהיה  יום,  היום  בחיי  ישראל  אהבת  הוא 
מהנפילות והירידות של השני, לא בשביל להעיר לו, אלא 

כדי לחזק אותו ולהוציא אותו ממצוקותיו.
לצערנו, לפעמים מרוב צרות, האדם נופל לייאוש גמור, 
להרים  כח  לו  ואין  מקומות,  בכמה  נתן  רבי  שכותב  וכמו 
את עצמו, וכמובן שהעצה העיקרית להתחזק במצב כזה 

אבל  טובות,  נקודות  מציאת  ידי  על  בשמחה  להיות  זה 
ולמצוא בעצמו אף  אין לאדם כח אפילו לחפש  לפעמים 
נקודה טובה אחת, ומה הוא עושה אז, כשאין לו כח לכלום 

אפילו למצוא בעצמו נקודות טובות?
וחבר טוב יכול לעזור לו בכך ולהראות לו את נקודתו 
הם  לרוב   – אוהב  מלב  נובעים  וכשהדברים  הטובה, 

מתקבלים על הלב.

עצות מחזקות
שיש  לו  להזכיר  היא  החבר  את  לעודד  נוספת  דרך 
אנשים שנמצאים במצב הרבה יותר גרוע משלו, וכמעשה 
הידוע מאליהו הנביא זכור לטוב שבא 
עניותו  על  עקיבא  רבי  את  לנחם 
תבן,  קצת  ומאשתו  ממנו  וביקש 
ילדה  שאשתו  אליהו  להם  וסיפר 
ובזה  כביכול,  תבן  אפילו  להם  ואין 
במצב  אנשים  שיש  אותם  ניחם 
טבע  הוא  וכך  מהם.  קשה  יותר 
שנמצא  מישהו  רואה  שהוא  האדם, 
במצב יותר קשה ממנו, הוא מתחיל 
ואת  ה'  השגחת  את  ולראות  להבין 
כל  עם  שעדיין  עליו,  רחמנותו  גודל 
הצרות שעוברות עליו הוא במצב טוב 

יחסית... 
ביותר  המועילות  הדרכים  ואחת 
לעודד את האדם, היא להאיר לאותו 
אדם את גודל הטובות והחסדים שה' 
עשה עמו מעודו ועד היום הזה, ואת 
יתברך  ה'  של  העצומה  הרחמנות 
שקיבל  המתנות־חינם  וכל  עליו, 
משמיים מאז היותו על האדמה ועד 
כוחות  לקבל  יכול  כמעט  אדם  כל  ומזה  הזה,  היום  עצם 
נפלאים להמשיך הלאה, ולהבין שכמו שה' עזר וריחם עד 

היום, כך הוא יעזור גם הלאה בוודאי.
ועוד עצה כמובן – "אזמרה"; לדון את אותו האדם לכף 
זכות, ובכך לעורר בו את הטוב שבו שעל ידי זה יעלה מעלה 

מעלה, כמובא בתורה רפ"ב. 
כיצד  והעצות  הדרכים  כל  את  מהכיל  היריעה  קצרה 
יכול כל אחד מאיתנו לעזור לשני בעת צרה, אבל העיקר 
בכלל  ישראל  בר  ומכל  מהשני,  לנו  אכפת  שיהיה  הוא 
ובפרט, וככל שנתמיד ונחפש כל הזמן עצות כיצד לחזק 
אחד את רעהו אבינו שבשמים כבר ישקיף עלינו ממעון 
קדשו ויעזרנו ויושיענו, ובזכות זה יתהפך לנו צום תשעה 
ונזכה לראות בבניין בית המקדש  באב לששון ולשמחה, 

ובביאת משיח צדקנו במהרה בימינו אמן.

בימים אלו אנו 
צריכים להרגיש 
את הצער של כל 
יהודי ויהודי בכל 

מקום שהוא, אם זה 
משפחות ששיכלו 
בימים אלה את 

יקיריהם, או כאלו 
שעברו את המחלה 
ועוד לא השתחררו 
מתופעות הלואי 
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להחדיר בעומק הנפש )מאמר א'(
דוע ומפורסם הסיפור עם הרב יונתן אייבשיץ, 
הטבע  האם  הכמרים  עם  ויכוח  לו  היה  אשר 
הטבע.  על  גובר  השכל  או  השכל  על  גובר 
מאוד  התעניין  אשר  פרוסיה  למלך  עד  הגיע  הויכוח 
בנידון הפילוסופי, וביקש לסכם על יום מסוים, כאשר 
ביום זה יעשה סעודה גדולה בהשתתפות הרב יונתן וכל 

שאר החכמים וכל אחד ינסה להוכיח את צדקתו.
ולמד,  מקומו  על  יונתן  רבי  ישב  הויכוח  לפני  יום 
כאשר באמצע הלימוד הוא מוציא את קופסת הטבק 
לפתע  הגמרא.  בהבנת  הריכוז  את  ולשפר  להריח  כדי 

עכבר,  הטבק  קופסת  לתוך  קפץ 
ובראות הרב כן סגר מיד את המכסה 
כיס  בתוך  והניחה  הקופסה  של 

חליפתו.
צעד  המיועדת  בשעה  למחרת 
רבי יונתן לכיון ארמון המלוכה בכדי 
להשתתף בויכוח. מסביב לשולחנות 
הממשלה  שרי  כל  ישבו  ערוכים 
בימה  על  ובצד,  נכבדים,  ואורחים 
מיוחדת, ישב הרב אייבשיץ ולהבדיל 
חכמי האומות. לפתע נכנסה מהדלת 
חתולים  של  חבורה  הראשית 
במדי  מלובשים  שניים,  על  צועדים 

מלצרים, ובידיהם הקדמיות החזיקו כל אחד מהם מגש 
לו  ומגישים  ואורח  ניגשים לכל אורח  והחתולים  אוכל, 

את מנתו.
הנה  בהתלהבות:  כפיים  למחוא  התחיל  ההמון 
הוכחה ניצחת שהשכל גובר על הטבע! אך באותו רגע 
פתח רבי יונתן את קופסת הטבק והעכבר קפץ לדרכו, 
כשהחתולים שרואים את העכבר זורקים מידיהם את 
אחר  במרוץ  ומתחילים  באוכל  העמוסים  המגשים 
העכבר. פני החכמים חפו, וראו כולם שהטבע גובר על 

השכל והרב אייבשיץ צודק.

פעמים רבות אנחנו רואים את ילדינו נגועים בדבר 
מסוים, יש ילד אלים של מצליח לשלוט על ידיו, ישנו ילד 
שנעלב מהר מדי וכל הערה קלה מוציאה את רגשותיו 
מאיזון, יש ילד מפוזר שלא יודע לשים את חפציו במקום, 
ויש ילד שכחן שכל דיבור אליו הרי היא כהמלצה בלבד. 
אנו כהורים דואגים אנו מנסים לחנך את ילדינו למידות 
מהחיים  ובדוגמאות  בשיחות  השקעה  ולאחר  טובות, 
את  לילדינו  והנחלנו  הצלחנו  שהנה  אנחנו  בטוחים 
המושג או את המידה. אך לא עוברים שבוע או שבעיים 
ובננו זה חוזר לסורו, כל השקעתנו יורדת לטמיון, הבחור 
חוזר לעצמו כאילו לא היה דבר. מה עלינו לעשות בכדי 
ולא  שני  לטבע  המידה  שתיעשה 

תשבר בכל נדנוד וזעזוע?
בואו נחשוב יחד: הרי הדבר נוגע 
גם לנו עצמנו. אם אנו רוצים להנחיל 
אני  למשל  מסוימת,  מידה  לעצמנו 
ונרגע  מהר  שמתרגז  כעסן  אדם 
עם  להתמודד  אצליח  איך  לאט, 
יתפרץ  שלא  בכדי  הפנימי  הכעס 
ראשון  דבר  קצף?  בשצף  החוצה 
מתוך  הכעס  נושא  על  אלמד   –
על  שילמדוני  וחסידות  מוסר  ספרי 
גריעותה של המידה הזו, וכן אלמד 
זאת,  ואפנים  הכועס,  את  ימצא  אשר  העונש  גודל  על 

ולאחר מכן בהגיע הכעס אזכר באופן אוטומטי בנלמד.
אבל גם אצלי; כל זה בתנאי שבאמת הפנמתי זאת 
לתוך נפשי, כי אם רק אשכנע את עצמי שהבנתי ולא 
אחדיר זאת באמת לתוך נפשי, הרי אין לי סיכוי להתהפך 

מחתול לאדם, כי ברגע אחד אני נופל ומתפרק.
ואיך באמת נצליח להחדיר מידות בנו ובבנינו, שלא 
של  והשטחי  החיצוני  החלק  על  רק  ונעבוד  לריק  ניגע 
הנפש, שברגע שבא נסיון העכבר הרי החתול שוכח את 

כל מה שלימדוהו? בעז"ה בשבוע הבא.

י

כל השקעתנו יורדת 
לטמיון, הבחור 

חוזר לעצמו כאילו 
לא היה דבר. מה 

עלינו לעשות בכדי 
שתיעשה המידה 

לטבע שני ולא תשבר 
בכל נדנוד וזעזוע?

חנוך לנער
מאת: הרב שמואל וייס • משגיח רוחני בישיבה לצעירים 'נחלי התורה'

 הקיבוץ הקדוש יתקיים, 
אך צריך להמשיך להתפלל

בכל  ברסלב  סידי 
מביטים  רחבי העולם 
מייחלות  בעיניים 
ואל  אומן  העיר  לעבר 
לא  כשאיש  הקדוש,  רבינו  ציון 
ומה  יום  ילד  מה  לחזות  יודע 
הקדוש  הקיבוץ  עם  יתרחש 
תשפ"א  השנה  בראש  באומן 
נגיף  תהפוכות  בעקבות 
ומתחזק  הולך  שרק  הקורונה 

ברחבי העולם.

מכתב שעורר 
סערה

של  רבה  ג'אן,  יעקב  הרב 
מול  שעומד  ומי  אומן  קהילת 

גורמי הממשל בכדי לקבל את האישורים לשנה זו, שוחח 
עם מגזין ניצוצות ברסלב וסיפר כי נראה ברור שהקיבוץ 
בממשל  שומע  שהוא  ומהדברים  יתקיים,  הקדוש 
הקיבוץ  את  לקיים  רוצים  שהם  מבין  הוא  האוקראיני 

בתנאים שיאפשרו כמה שפחות הדבקה.
"הדבר הראשון המוטל על כולנו – הוא תפילה שנזכה 
לקיים את הציווי הנורא של רבינו הקדוש" אמר הרב גא'ן 
לניצוצות, "אך במקביל נעשות פעולות גשמיות רבות בכדי 
לאפשר את הקיבוץ בכל דרך שתהיה. נראה כי הממשל 
מאשר  יתקיים  שהקיבוץ  מעוניין  פחות  הרבה  בישראל 

השלטון האוקראיני".
החוץ  משרד  ידי  על  מכתב  התפרסם  שעבר  בשבוע 
האוקראיני, שהודיע כי יתכן שלא יוכלו לקיים את הקיבוץ 
של  הקורה  בעובי  שנמצאים  אלה  אותם  אך  זו,  בשנה 
הפעילות מול משרד החוץ, משרד הפנים והמטה לביטחון 
החוץ  משרד  ידי  על  המתפרסם  למכתב  מגיבים  לאומי, 
האוקראיני וקובעים חד משמעית כי הקיבוץ המסורתי של 
חסידי ברסלב לא ייעצר והאלפים יוכלו גם השנה לעלות 

בראש השנה לציונו של רבי נחמן מברסלב זיע”א.

יתאפשרו טיסות מכל העולם
על פי המתווה המסתמן שמגובש בימים אלו, בטיסות 
צ’רטר מישראל יאושרו הטיסות לכמות של אלפי חסידי 
יקבלו  הצ’רטר  טיסות  הערכה,  פי  על  בודדים.  ברסלב 
אישור להטיס כמה אלפי אנשים, לכל המקדים להירשם. 
נוספת  מדינות  דרך  מישראל  יטוסו  החסידים  שאר 
מדינות  ומשאר  מארה”ב  וכן  סדירות,  טיסות  באמצעות 

בעולם. הערכה כי השנה יגיעו לאומן כ-15 אלף איש.
לאוקראינה  ישראל  בין  השיחות  הגורמים,  פי  על 

הדרגים  כל  בין  מתנהלות 
מתווה  על  שעובדים  הבכירים, 
שיישא את השם “התו הירוק” 
וזאת  יוכלו לטוס לאומן,  שעמו 
ההנחיות  על  לשמור  במטרה 

ועל כללי הבריאות הנדרשים.
בטיסות  המתווה,  פי  על 
הצ’רטר כל נוסע יעבור בישראל 
הטיסה,  לפני  קורונה  בדיקת 
לנגיף תאפשר  תוצאה שלילית 
תוצאה  לטיסה,  לעלות  לו 
אותו  תשאיר  חיובית 
אוקראינה  בישראל. 
היא  גם  דורשת  מצידה 
משלה,  קורונה  בדיקת 
להצטיידות  בנוסף  וזאת 
תואם.  רפואי  בביטוח 
מטוס  יוקצה  כי  נראה 
בקבוצת  לנוסעים  מיוחד 
ומעלה,   65 מגיל  סיכון, 
בדיקת  לעבור  שיידרשו 
הלוך  בטיסה  קורונה 

ובטיסה חזור.
מברסלב  נחמן  רבי  של  ציונו  מתחם  התכנון,  פי  על 
יחולק לקפסולות שיפרידו בין המתפללים, ותהיה חלוקה 
ברורה בין המתקבצים באומן במהלך כל תקופת הקיבוץ. 
החגים,  בתקופת  שנה  כל  הפעילה  אומן  מרפאת  לצד 
לטפל  האמונה  קורונה  מחלקת  המרפאה  ידי  על  תוקם 
במקרה של תופעת תסמיני קורונה. לשם כך הוקצו מספר 
בהם  לשהות  שידרשו  מבודדים  לטובת  ייעודיות  דירות 
וגילו אצלם תסמיני קורונה. חולים  יום במידה   14 למשך 

קשים יפונו מיידית לבית חולים בישראל.

התפילות לא חוזרות ריקם
כמו כן נודע, כי עסקנים בכירים בארה"ב מפעילים לחץ 
בקייב  פרלמנט  חברי  על  קונגרס  וחברי  סנאטורים  דרך 
לאומן,  הברית  מארצות  להגיע  שיאפשר  מתווה  להביא 

ומבקשים תוכנית שתביא לשמירת ההנחיות.
הרב יעקב ג'אן התייחס סיפר עוד כי "למעשה ישראל 
מצידה לא קשורה לנושא. אוקראינה היא זאת שמחליטה, 
וכרגע אין החלטה. גם המכתב שיצא הוא רק המלצה של 
ישראלים,  כניסת  לאפשר  לא  המקומי  הבריאות  משרד 

מאחר והם לא ערוכים לטפל בכל כך הרבה אנשים".
וחסידי  יתקיים  הקדוש  הקיבוץ  השם  בעזרת  אך 
ברסלב מכל העולם יוכלו לזכות להשתתף בקיבוץ הקדוש, 

בזכות התפילות שוודאי לא חוזרות ריקם.

ח

שיחת חברים
מאת: מנחם מנדל קוריץ

 מפעילים את הקשרים. 
הרב יעקב ג'אן והכתבה בניצוצות

דבר ראש הישיבה

נ<חלי נצח<

נחלי נצח
יו"ל ע"י מוסדות ברסלב | בראשות הרב שמואל שטרן שליט"א

מהנעשה והנשמע במוסדותינו

 וקוי ה' יחליפו כח. לאחר חודשים רבים של לימוד וסגר בבית לסירוגין, שמחו תלמידי הת"ת לצאת לצפון הארץ 
 שם התרעננו במגוון פעילויות מרתקות ומאתגרות. המנהלים והמחנכים ביקשו לציין את התנהלותם המופתית 

של התלמידים שקידשו שם שמים בכל מקום אליו הגיעו.
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סיפור השבוע

התפילין ותשעה באב
שנכנס אב ממעטין בשמחה, ולי זה לא כל כך 
קשה. אני רק נזכר באוירה העצובה של תשעה 
האורות  את  השכונתי,  הכנסת  בבית  באב 
העמומים, הכסאות ההפוכים, האנשים העליזים של כל 
השנה שנהפכים לכבושי קרקע, את הרב הממרר בבכי, 

ואני נהיה עצוב.
באב  בתשעה  למה  ואורות!  מוחין  אוהב  כך  כל  אני 
הכל כבוי? אפילו ההרגשה המוזרה הזו, לעמוד בשחרית 
עם כובע על הראש בלי טלית ותפילין עושה אותי עצוב.

התפילין  כמה  יודע  אתה 
ששמעתי  מאז  אותי?  משמחות 
וקדושתן  גדולתן  על  שיחות  כמה 
כמו  הגדול,  הכהן  של  מהציץ  ]יותר 
אני  לו:([  )מנחות  בגמרא  שכתוב 
ממש  שהן  בוקר  כל  כמעט  מרגיש 
ככתר על ראשי. כתבתי לעצמי את 
והדבקתי על  נתן  רבי  הלשונות של 
'אוֹרוֹת  ותפילין':  ה'טלית  שקית 
מְאדֹ',  גְּדוֹלִים  אוֹרוֹת  הֵם  הַתְּפִלִּין 
מחִֹין,  בְּחִינַת  הֵם  בִּכְלָלָן  'הַפָּרָשִׁיּוֹת 
אוֹרָם  לְקַבֵּל  בַּבָּתִּים  לְגוֹנְזָן  וּצְרִיכִין 

הַנְּקֻדָּה'  אוֹר  מְקַבְּלִין  ם  וּמִשָּׁ צִמְצוּמִים,  כַּמָּה  בִּבְחִינַת 
)ליקו"ה תפילין ב(, 'תְּפִלִּין הֵם מחִֹין גְּבוֹהִים מְאדֹ בְּחִינַת 
אוֹר הַגָּנוּז' )שם ד( ועוד, וזה ממש עורר אותי בחודשים 
האחרונים לפני כל פעם שאני מניח. את הדבר האהוב 

שלי לוקחים ממני, אז איך לא אהיה עצוב?
•   •   •

ואולי באמת זה מה שרצו שארגיש.
ביום-יום אני מסתובב כאילו יש לי הכל, כאילו הכל 
יהיה  והכל  מהשטח  תעלם  הקורונה  רק  ומצליח,  זורם 
שמע,  קריאת  וטלית,  תפילין  לנו  יש  ולעילא.  לעילא 
חגים,  חודשים  כמה  כל  שבת,  שבוע  כל  המזון,  ברכת 
מידי פעם שיחות מרוממות, הכל בסדר! אם יהיה בית 

המקדש יהיה יותר בסדר, אבל גם ככה לא נורא...
באב:  בתשעה  לעשות  חז"ל  לנו  שאמרו  מה  וזה 

להראות לכולם ולעצמנו כמה אנחנו ממש אפס בלי בית 
המקדש, כמה אנחנו מרגישים מתים ו'גורנישט'ים בלי 
קרבת השם הגדולה שהיתה מושפעת עלינו בכל יום של 

חול, לא-כל-שכן בימי חג ומועד.
הרי בית המקדש הוא מקור המוחין והחיות, וברגע 
שאין לנו אותו אז גם כשאני סוף סוף לומד או מתפלל 
מוחין  לי  היה  אם  עושה  שהייתי  למה  חיוור  חיקוי  זה 
פעמים  כמה  הרי   – ובכלל  המקדש,  מבית  שצריך  כמו 
בכלל  מצליח  ולא  דברים  ואחד  באלף  לטפל  צריך  אני 
להגיע לתפילה או ללימוד? הרבה מהמפריעים הללו צצו 
המקדש,  בית  חורבן  אחרי  רק 
כשהחיצונים מתגברים ויש להם 

קצת או הרבה שליטה עלינו.
•   •   •

משהו  עוד  תשמע  עכשיו 
בעצם  היא  התורה  מעניין: 
ובתשעה  המוחין,  של  המקור 
באב אומרים לנו לא ללמוד. ואל 
דברים  ללמוד  שמותר  לי  תגיד 
שגם  לב  שים  כי  מסוימים, 
עליהם יש הגבלות – לא ללמוד 
וכו', מה שאומר שאת לימוד התורה המקורי  בפילפול, 
והמיוחד, ואני מתכוון לאותו אחד שכתוב עליו 'פיקודי ה' 

ישרים משמחי לב' – איבדנו בתשעה באב.
אנו  באב  בתשעה  העניין.  בדיוק  שזה  חושב  ואני 
מראים שבעצם אין לנו מוחין, אנחנו כפריים ומושבניקים 
פשוטים שלא יודעים מימננו לשמאלנו, אנחנו מפסיקים 
 – זאת  ובמקום  שמחה,  שמביאה  התורה  את  ללמוד 
התורה,  שגורמת  משמחה  ההיפך  היא  הבכיה  בוכים... 
ולכן היא מורה על מצב ללא מוחין וללא אורות. בדיוק זה 
מה שאנחנו מראים: אנחנו בלי בית המקדש, בלי קרבת 
השם מושלמת, כמו אנשים פשוטים וגסים, אין לנו שום 
שכל ושום דעת, וכשה' יראה שבאמת איכפת לנו, אכן 
יחזיר   – העונש  את  טוב  לעסנו  ממש  המסר,  את  הבנו 

אותנו מהר לירושלים. הלואי.
)עפ"י ליקוטי הלכות שומר שכר ד אות ו-ז(

עצה בלב איש

מ

מה שאומר, שאת 
לימוד התורה המקורי 
והמיוחד, ואני מתכוון 
לאותו אחד שכתוב 

עליו 'פיקודי ה' ישרים 
משמחי לב' – איבדנו 

בתשעה באב
'בשנה שעברה' פתח אבי כשהרב קשוב כולו, 'לאחר 
יגיעה רבה הוצאתי לאור ספר דקדוק חדשני, וזכיתי 
אז  אבל  החדש.  בספר  בחרו  חינוך  מוסדות  שהרבה 
התוודעתי – שלא בטובתי – למנהג הקלוקל של 'שוטף 

פלוס'.
העוסקים  ולכל  לדפוס  לגרפיקאים,  שילמתי  'מצידי 
במלאכה את שכרם עם גמר מלאכתם, אך כשאני מגיע 
לגבות את שכרי מחנויות הספרים הם דוחים אותי בלך 
ושוב, כשזה נקרא 'שוטף + 03', 'שוטף + 06', ואף 'שוטף 
+ 09', מה שאומר שיעברו יותר משלשה חודשים עד 

שאראה את המעות המגיעות לי.
אלא  סחורה  מספק  שאינני  לחנויות  הודעתי  'השנה 
למשלמים באותו השבוע, והחנות היחידה ששמרה על 
ההסכם היתה חנות הספרים של אחי הצעיר, שיחיה...

'כעת הציע לי אחי, שמכל חנות בה אבקר שלא ייאותו 
לשלם את המגיע לי - אקח איתי ארגז ספרים, כשאחי 
ישלם לי את המחיר הנקוב של אותם הספרים, וכך אוכל 
להחזיר לעצמי את הכסף, ובעיקר את שפיות הדעת 
במרדפים  רצינית  בצורה  אצלי  שהופרעה  והשלווה 

וה'מחבואים' עם בעלי החנויות.
'באתי לשאול את הרב אם הדבר אפשרי. אני בטוח 
שמותר, כיון שהם חייבים לי, אך באתי לקבל אישור 

לפני היציאה לדרך'.
הרב נענע בראשו לצדדים: 'השאלה מגיעה רבות לפתחי 
מאנשים רבים שנעשקו ורוצים לעשות דין לעצמם, אך 

הדבר אסור על פי ההלכה'.
אבי נדהם: 'איך יכול להיות שאסור לקחת את המגיע 

לי?'.
הרב חפן את זקנו העבות וקרא בהתלהבות של אדם 
לפני  בדיוק  'הנה,  הגמרא:   - יחידו  בנו  את  הפוגש 
שבועיים למדנו את זה בכתובות )צח.(. בא, שב לצידי 

ואשתף אותך בַּתענוג'.
הדברים  עיקרי  את  לכם  ונתמלל  בצד,  נעמדנו  אנו 

שנאמרו שם.
הגמרא בכסובס, כהגייתו של הרב, מספרת על אלמנה 
שמגיע לה חלק מנכסי בעלה, כפי שמתחייב לה בעלה 
את  לה  שיתנו  הדין  לבית  לחכות  ובמקום  בכתובה, 
לקחה  עצמי:  בשירות  וגבתה  היא  הלכה  לה  המגיע 
ומכספי  במחיר  המרבה  לכל  מכרז  עשתה  קרקע, 
הגמרא  הכתובה.  כספי  את  לעצמה  חילטה  המכירה 
אומרת על כך 'מאן שׁם לך', ומכך פסק הרב שאסור 

לאבי לגבות את חובו ב'שירות עצמי'.
אבי: 'להבנתי, 'מאן שׁם לך' הוא מלשון שׁומה, מי אמד 
והעריך את השדה לפני שמכרתְּ. במקרה שלי אני לוקח 
ספרים שרשום עליהם את המחיר, כך שאין חשש של 

חסרון שומה'.
'אכן יש המפרשים כך, מלשון שומה, אך רוב הפוסקים 
מפרשים שגם אם השומה היתה כתיקונה אין לאדם 
רשות להחזיק בנכסיו של חבירו ללא רשות מבית הדין'.

נדגיש, כי אם אבי ירצה לגבות כסף מזומן בעצמו, ישאל 
שוב את הרב, כי זו סוגיה אחרת לגמרי.

בהכוונת הרה"ג ר' בצלאל נהרי שליט"א  
חבר הבד"ץ "חושן - משפט" עיה"ת אלעד אם אני יכול לברך את הרבי מבעלזא...

חוות דעתסיפור השבוע

לקחת לבד ארגז ונפלאה ב רבה  הערכה 
הקדוש  הרבי  התייחס 
למרן  מבעלזא  אהרן  רבי 
חתם סופר ונכדיו. רבי נתן 
כי  סיפר  זצ"ל  גשטטנר 
בהזדמנו פעם למעון קדשו של הרבי 
מפרעשבורג,  הרב  עם  יחד  מבעלזא 
אמר להם הרבי: 'אם לדבר על החתם-
סופר מגדולתו בתורה – אין סוף וגבול 
 – קדושתו  מגודל  לדבר  ואם  לכך, 

אפשר לדבר הרבה לילות ארוכים'.
הרב  לו  שהראה  לאחר  פעם, 
השעוה  נרות  את  מפרעשבורג 
סביב  ה'חברא־קדישא'  שהדליקו 
דוי  ערש  על  כששכתב  הכתב־סופר 
בפני  טור  ששוה  ]סיפור  בילדותו 
עצמו[, אמר ה'בעלזער רב': 'מן הסתם 
אחז החתם־סופר הקדוש את הנרות 
הללו בידיו, ועל כן רצוני להניחם על 

עיני כסגולה לרפואה'. עד כדי כך.
הזו,  הארוכה  ההקדמה  אחר 

רבי  כששמע  למה  תבינו 
אונגר,  שלמה  יצחק 

סופר  חתם  חוג  גאב"ד 
הרבי  כי  ברק,  בבני 
לבקר  עומד  מבעלזא 
סופר  עקיבא  רבי  את 
והצטרף  מיהר  בביתו 

א  ל ן  כ א ו  , א י ל מ פ ל
התחרט על כך. העובדות 

שראו עיניו מלאות, גדושות 
ונוטפות מוסר השכל ולימוד לכל 

אשר בשם ישראל יכונה.
רבי עקיבא ישב באימה וביראה לפני 
]תרתי  לפניו  אשר  את  בידעו  הרבי 
הרבי  פנה  השיחה  ובסיום  משמע[, 
מבעלזא לכיוון היציאה. לפני יציאתו מן 
הדירה פנה הרבי אל רבי עקיבא סופר: 
'פרעשבורגער רב, בענטש מיר, איהר 
זענט אַן אייניקל פון הייליגער חתם־
ברכני,  מפרעשבורג,  הרב   -[ סופר!' 

אתם נכדי החתם סופר הקדוש![.
הרב נרעש מן הבקשה, והחל למלמל 
בפיו ברכות ותפילות להצלחת רבן של 
ישראל, אך הרבי מיאן: 'לא לכזו ברכה 
כיוונתי'... לקח הרבי בידיו הקדושות 
את ידיו של הרב מפרעשבורג, הניחם 
בברכת  'ברכני  ואמר:  ראשו  על 

'יברכך!'...
והוא  נותרה לרבי עקיבא ברירה,  לא 
בירך את הרבי בכל ליבו שיברכהו השם 
וישמרהו, יאר את פניו אליו ויחון אותו, 
ואף ישא את פניו אליו וישם לו שלום.

הרבי הנהיר את פניו ויצא מן הדירה 
סופר  עקיבא  רבי  את  בהותירו 

נרעש.

ורבי יצחק  לא עברו ימים מרובים 
אונגר נזקק לדבר עם מפרעשבורג 
בעניין פלוני. לאחר נקישה על הפֶתח 
פָתח בעל הבית את הדלת ומִלבושו 
היה נראה כי הכין את עצמו ליציאה. 
הרב אונגר התנצל על העיתוי, ושאל 
אם יוכל ללוותו בדרכו ולנצל את זמן 
ההליכה לשוחח עמו בעניין העומד על 

הפרק.
מלכותי  אדם  היה  מפרשבורג  הרב 
ביותר. אותם שהכירוהו מימי הנהגתו 
בפרעשבורג כמעט אבדו את הכרתם 
כשראוהו מתנהג ככל האדם, אך הוא 
שהביאתו  האנייה  מן  בירדו  עצמו, 
ארצה, אמר: 'זרקתי את רבנותי לים 
יהודי ארצישראלי  אני  הגדול; כעת 

פשוט'...
מסיבה זו לא חיבב הרב ללכת ברחוב 
מלווה באנשים, אך כיון שהיה ניכר 
אונגר  הרב  של  כוונתו  שאין 
אלא  ליווי  באותו  לכבדו 
להתייעץ בעניין שעמד 
ניאות  היום  סדר  על 

הרב מפרעשבורג.
סופר  עקיבא  רבי 
ב  ו ח ר ב ר  ר ו ג ת ה
בירושלים.  הנביאים 
ו  כ ל ה ם  י נ ב ר ה י  נ ש
עולם'  'חיי  ישיבת  לכיוון 
ברחוב  השוכנת  המיתולוגית 

שטראוס פינת גאולה.
במאספי  הבחינו  בגאולה  בעברם 
נדבות שישבו בפינת הרחוב וקשקשו 
בקופתם. הרב מפרעשבורג ניגש אל 
חצי  של  מטבע  לו  נתן  מהם,  אחד 
לירה – סכום מכובד מאד בימים ההם, 

והקבצן החל לברכו מקרב הלב.
הניד רבי עקיבא את ראשו: 'לא לכזו 
ברכה כיונתי, שים נא את שני ידיך על 

ראשי וברכני בברכת 'יברכך!''...
העני נאות לבקשתו וברכו מכל ליבו.

כשהמשיכו בדרכם לחש רבי עקיבא 
קען  איך  'אז  אונגר:  יצחק  לרבי 
בענטשען בעלזער רב, קען ער מיר 
יכול  אני  אם   -[ בענטשען'...  אויך 
לברך את הרבי מבעלזא, יכול גם הוא 

לברך אותי![.
רועי  של  ענוותנותם  וראה  בא 

ישראל!...
)לקראת יום פטירתו של רבי עקיבא סופר, 
הרב מפרעשבורג, ב' כסליו תש"כ.

מקור: הגרי"ש אונגר ב'רשומים בשמך', ועוד(

הכי קרוב - הכי מפנק
הזמינו עכשיו חדר במלון שמאחורי הציון!
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מאת: משה ויסמן

תשובה: זו אכן חובה מן התורה, אך ישנם כמה אופנים 

בהם אינך חייב לתת, וכדלהלן.
דיני  כל  את  לברר  שלפנינו  המקום  קצר  הרחב דבר: 

צדקה בעני המזדמן, ולכן השבוע נביא מספר דינים, 
ואת השאר נשלים בשבוע הבא. הדינים נלקטו בעיקר 

מהספרים "באורח צדקה" ו"פסקים ותשובות".
ה"ב(,  פ"ז  מתנות-עניים  )הלכות  ברמב"ם  נאמר 
שכל הרואה עני מבקש צדקה ולא נתן לו עבר בלא-
'לא תאמץ את לבבך  ז(  תעשה, שנאמר )דברים טו 
בפסקים  )ועי'  האביון'  מאחיך  ידך  את  תקפוץ  ולא 
יותר  מבקש  העני  שאם  ז  אות  רמט  סי'  ותשובות 

ממזונות אותו יום עובר רק באיסור מדברי קבלה(.
ולרוב הפוסקים הלאו אמור רק כאשר העני מבקש 
מהאדם, אך אם רק יודע שהעני נצרך והעני לא ביקש 

– אינו עובר על הלאו כשלא נותן לו מיוזמתו.
ה'פלא יועץ' )ערך צדקה( כתב שעני שעומד בפתח 

כאילו  נקרא  צדקה  לקבל  פשוטה  וידו  הכנסת  בית 
ביקש מכל אחד ואחד וחייבים לתת לו, ומאידך דעת 
רפח,  סי'  ח"ה  והנהגות  )תשובות  שטרנבוך  הגר"מ 
וכעי"ז באמרי יושר או"ח יג בדרך אפשר( שאם ניגש 
להרבה אנשים אחד אחר רעהו אינו עובר, והאיסור 
הוא רק כשניגש לאדם פרטי במיוחד ובנפרד וההוא 

לא נותן, שאז העני מתבייש.
יש להדגיש, כי גם במקרים שחובה לתת אין חובה 
לכל  יוצא  לעני  פרוטה  וכשנותן  כסף,  הרבה  לתת 
הדעות. שיעור פרוטה כיום הוא כ-7 אגורות )6.86 נכון 
ליום ט"ו בתמוז(, כך שאין חובה לתת יותר ממטבע 
של עשר אגורות. עני המסרב לקבל כזו מטבע ודאי 
שאינו עני ואסור לתת לו שוב צדקה )הגרש"ל בשם 
הגר"ח קנייבסקי וספר בחוקתיך אשתעשע )סבאג( 

עמ' צג בשם הג"ר יעקב יוסף(.
מעט  עוד  נרחיב  נחמו,  שבת  לרגל  הבא,  בשבוע 

בדינים אלו.

 נאמר ברמב"ם )הלכות מתנות עניים פ"י ה"א( 'אין ישראל נגאלין אלא בצדקה'. 
ברוח הימים אבקש לברר: האם אני חייב לתת לכל אחד שבא לבקש ממני צדקה?

שאלה:

החיים בהלכה
בהכוונת הרה"ג ר' בצלאל נהרי שליט"א, דומו"צ קהילת 'זכרון ישעיה' - אלעד

פתגם השבוע
כשמשתפים את הילדים בחלק מן הלבטים שלנו 

הם ירגישו יותר שייכות לבית 

בחור קם ממיטתו בבהלה והביט אל השעון. 'ברוך 
לא  הוא  עצמו.  את  הרגיע  עדיין',  מוקדם  השם, 
רוצה לחזור על הטעות של אתמול, שהגיע לבית 
בפני  להסתכל  יכל  ולא  התפילה,  תחילת  לאחר  המדרש 
חבריו שכבר עמדו מעוטרים בתפילין ואמרו את הקרבנות 

בקול. כעת עדיין יש זמן.
ותוך  הטהרה  למקוה  רץ  התלבש,  בזריזות,  קם  הוא 
ונפנה  הריק-למחצה  המדרש  בבית  היה  כבר  דקות  כמה 

להניח את התפילין.
בספר  ועיין  במקומו  ישב  כבר  ציון'  ה'קדושת  הרבי 
כלשהו, והבחור ניצב ממרחק והוציא את התפילין מכיסן 
תוך כדי שהוא מנשקן כפי שהרגילו אביו בהנחת התפילין.

הבחור גמר להניח את תפיליו 
אליו.  לבוא  בידו  לו  מסמן  והרבי 
הרבי  לכיוון  בזריזות  הלך  הנער 
את  נשקת  פעמים  'כמה  ששאלו 

התפילין לפני הנחתן?'.
כבר  רגיל  הוא  נבוך.  הבחור 
כמה חודשים לנשק את הבית ואת 
הקשר מספר פעמים, כך גם חבריו 
מחכה  הרבי  אבל  לא?  עושים, 
לתשובה. 'לא יודע בדיוק, נישקתי 
ואת  הבית  את  פעמים  מספר 
שלימדוני  כפי  לסירוגין,  הקשר 
ענה  תפילין',  להניח  צריך  שכך 

הנער.
אליו  חייך  ציון'  ה'קדושת 
בחיבה ואמר: 'לא זו הדרך בעשיית 
להיעשות  צריכה  מצוה  מצווה. 
לא  לב,  ובשימת  שלמה  בכוונה 
את  לנשק  כשעומדים  כך.  סתם 

הוא  כעת  אכן  האם  הדבר,  סיבת  את  לדעת  יש  התפילין 
הזמן לנשק וכמה פעמים ראוי לנשק.

השכל  במשקל  להיעשות  צריכים  האדם  מעשי  'כל 
כן,  עושים  אחרים  שראה  בגלל  כן  שיעשה  לא  והדעת, 
כמעשה קוף בעלמא, רק ידע בכל דבר למה הוא עושה כן'.

לא  מעולם  בשקיקה.  הדברים  את  ושתה  עמד  הנער 
חשב כי בדבר כה פעוט שייך לחשוב ולהתבונן. והלא נכון 
בשביל  הדבר, גם אם הפעולה קטנה, הלא היא מבוצעת 

מלך גדול ונורא.
שפתיו:  במתק  להנעים  והמשיך  שוב  חייך  הרבי 
'לפעמים אנו יושבים בבית המדרש ורואים אדם זר נכנס 
ועיניו מתרוצצות הנה והנה. הנה מטבע האדם, כשהאורח 
מגיע לידו, הוא נותן לו את ידו לברכת 'שלום עליכם', אך 
האדם השלם צריך לחשוב היטב לפני שהוא עושה זאת, 
פשוט לדעת מה הוא עושה: אני מן הקבועים בבית כנסת 
זה, והאיש הנכנס הוא אורח וזר במקום, עלי לגשת אליו 

ולהנעים את כניסתו ואת שהותו'.
•   •   •

על  בהתרגשות  לחבריו  הבחור  סיפר  התפילה  לאחר 
אך  חשוב,  מסר  ולימדו  ארוכות  דקות  אתו  דיבר  שהרבי 
יענק'ל השתאה : 'מה, לא שמעת מה היה איתי ביום-טוב 
ענה,  הרבי'  אצל  ברגל  הייתי  'לא   - הרבי?'.  עם  האחרון 

'הוריי ביקשוני לחזור הביתה לחג'.
'אז תשמע מה קרה איתי' אמר יענק'ל.

ידועה לכולם גודל עבודתו של ה'קדושת ציון' בעישון 
בשנותיו  ציבעך'.  'פייקע  במקומם  שנקראה  המקטרת, 
האחרונות הפסיק לעשן בשל מעשה שהיה, אבל עד אז 
ניגון ארוך ומרטיט על  ונצורות בעישון.  היה פועל גדולות 
מילות הפיוט בעבודת הקטורת ביום הכיפורים התחבר על 
ידו כאשר הוא מעשן בחדרו אפוף שרעפים כשכל הבית 

מתמלא עשן.
חמישי,  ביום  חל  האחרון  החג  של  יום-טוב-ראשון 
ויום-טוב-שני של-גלויות ביום שישי שלאחריו, כך שהיו 
ישראל  ארץ  לבני  בניגוד  רצופים.  ושבת  חג  ימי  שלשת 
לכמה  אחת  אצלם  קורה  שהדבר 
שנים בימי ראש השנה, הרי שבחוצה 

לארץ הדבר מצוי ורגיל.
את  לעשן  היה  הרבי  של  מנהגו 
לאחר  ה'טיש',  במהלך  מקטרתו 
אז  החסידים,  לקהל  השכר  חלוקת 
שזכה  הבחורים  לאחד  קורא  היה 
וכך  מחדרו.  המקטרת  את  להביא 
חמישי  בליל  החג,  לילות  בשני  היה 
ובליל שישי. בליל שבת קרא לאחד 
מספר  יענק'ל  הוא  הלא  הבחורים, 
'גיי זעה די פייקע'  הסיפור, ואמר לו 

]-לך ותראה את המקטרת[.
שהגיעה  הזכות  על  שש  יענק'ל 
לעבר  ורץ  הרבי,  את  לשמש  לידיו 
חדרו של הרבי לקחת את המקטרת. 
הלילות  בשני  שאכן  זכר  לא  יענק'ל 
אש  להדליק  מותר  היה  האחרונים 
יום טוב, אך כעת  מאש קיימת כדין 
אנו בשבת קודש בה אסור באיסור תורה לעשן. יענק'ל גם 
לא שם לב שהרבי לא אמר לו להביא את המקטרת, אלא 

'לך ראה אותה'...
יביא  ותיכף  בהתלהבות  רץ  יענק'ל  כי  שהבחין  הרבי, 
את ה'ציבעך' ויעבור על איסור מוקצה, שלח אחריו בחור 

שיאמר לו כי הרבי קורא לו בדחיפות לחזור.
שהמאזינים  תוך  יענק'ל  מספר  במהירות'  'חזרתי 
מתחייכים לעצמם, 'וממש לא הבנתי למה הרבי מונע ממני 
את הזכות לשמשו, שמא חטאתי במשהו תוך כדי והרבי 

רוצה להחליפני באחר שיבצע את השליחות?'...
הרבי הבחין ביענק'ל החוזר בבהילות ושאלו בתמיהה 
'מה רצית לעשות?!'. 'רק אז הבריקה במוחי ההבנה כי לא 
יום טוב היום אלא שבת, ואסור אף להזיז את המקטרת 

משום איסור מוקצה'...
ואז הרבי ה'קדושת ציון' הסביר לו בנועם: 'אין לו ליהודי 
ביקשתיך  ולכן  לנסותך  באתי  זמן.  בשום  דעתו  להסיח 
בשבת להביא את המקטרת, לראות אם אתה אוחז ראש, 
אם שמתי לב מה אתה הולך לעשות והאם מותר לך לעשות 
זאת. גם בלשוני דייקתי ואמרתי לך 'לראות היכן המקטרת' 
ולא אמרתי להביאה, וגם בכך היה לך לדקדק ולהבין מה 

כוונתי, כי יהודי אסור לאבד את דעתו בכל עת ובכל זמן'.
)מקור: מפי נכדו מוהרנ"צ מבאבוב(

מתוך דבר ראש הישיבה

ה

איך נפתחה ישיבת 'אור החיים'
זכרונותיו המרתקים של הרב מאיר רביבו:

"אבא היה ממקימי הישוב 'חצור הגלילית'. 
במקצועו הוא היה מוהל, ועוד בהיותו בן תשע 
עשרה כבר החל לערוך בריתות במרוקו. בארץ הוא מונה 
למוהל הראשי של צפת, כשהוא מנצל את העניין להצלת 
ילדים ובני נוער: במשך שנים ארוכות, כל משפחה נוספת 
היה  אבא  חצור,  או  צפת  לערים  ישראל  לארץ  שעלתה 
המוהל  שהוא  מודיע  המילה,  תיק  כשבידו  לביתה  נכנס 

הראשי ובד בבד היה מתעניין 
שומע  כשהיה  במשפחה. 
הלומדים  ילדים  שישנם 
היה  מיד  חילוניים  במוסדות 
ממש  שכנוע",  ל"מסע  יוצא 
הצליח  לא  עוד  כשכל  כך, 
במשימתו לגאול את הילדים 
למוסדות  אותם  ולהעביר 
ולא  נח  לא  חרדיים  חינוך 

שקט.
"מנגד במפלגות הפועלים 
אותו  סימנו  הצעיר  והשומר 
כמטרה, הם רדפו אותו ימים 

ולילות, לכל עבודה שהיה מנסה להתקבל אליה הם היו 
לו  הודיעו  הם  פעם.  אחר  פעם  אותו  שיפטרו  גורמים 
בפירוש, שכל עוד ילחם בהם בנושא של החינוך הם ירדפו 
להילחם  המשיך  הוא  פחד,  לא  אבא  אך  חייו.  כל  אותו 

והציל נשמות רבות.

ולהתגורר  לעבור  החליט  אבא  תשכ"ד  "בשנת 
של  החיצוני  המראה  בירושלים.  הבוכרים'  ב'שכונת 
במשך  משועממים";  זקנים  "שכונת  הייתה  השכונה 
לחנויות  מחוץ  יושבים  זקנים  למצוא  אפשר  היה  שעות 
על  ונרדמים  עיתונים  קוראים  בש',  'שש  ומשחקים 
ארגזים הפוכים. היו גם צדיקים רבים, אך זה לא היה כמו 

היום.
הרב  היה  הערב  "בשעות 
בתים,  לבעלי  שיעור  מוסר  אלבז 
אבא  עשרה.  אולי  בו  השתתפו 
שלא יכול היה לראות כל כך הרבה 
בשכונה  משועממים  אנשים 
לאדם  מאדם  עובר  היה  אחת, 
ומתחנן אליהם 'בואו תשבו בבית 
הכנסת, תשמעו שיעור, יש קפה, 
את  ידע  בקושי  אבא  עוגיות'.  תה 
בוער.  לב  לו  היה  אבל  השפה, 
בתחילה לא התייחסו אליו כל כך, 
אבל אבא המשיך להתעקש, בכל 
יום היה אוסף אחד או שניים, והנה 
והשיעור  חודשים  מספר  חלפו 
התמלא באנשים. הרב אלבז לא הבין מאיפה אבא הביא 
כל כך הרבה אנשים, לא נותרה לו ברירה אלא לפתוח את 

ישיבת אור החיים המפורסמת...".
)מגזין 'ניצוצות' ניסן תשע"ח(

מתוך גליון 'ניצוצות', מגזין הלב לכל המשפחה

ניצוץ לשבת

מ

מאת: א. צמחשיחת חבריםניצוץ לשבת

בינו הקדוש וליקוטי הלכות של ר
שמשרטטים  אלה  הם  נתן  רבי 
את המילים לשירים שהוא יוצר, 
ועכשיו היוצר עודד מנשרי מְסַפר 
לָעולם באלבום חדש על ההסבר 
של רבי נתן זצוק"ל - כיצד אנו שומעים את 
שומעים  אנחנו  ומה  מאתנו  שיוצא  הקול 
של  המתגברת  לשמיעה  "ההוכחה  באמת. 
ה'קול היָשר' בימינו היא התעצמותם של בעלי 
התשובה. לא יודע אם היה בימות עולם דור 
כזה שכל כך הרבה אנשים חוזרים בתשובה".

להחדיר באנשים אמונה 
היוצר עודד מנשר הוציא אחרי עבודה רבה 
אלבום חדש, 'קול חוזר', והוא מספר על מה 
שגרם לו לכתוב ומה הוא כותב. "למעשה, שם 
האלבום הינו בהשראת 'ליקוטי הלכות' של 
רבי נתן, שבו נכתב שכל קול שאנחנו שומעים 
למעשה צועק חיסרון. כלומר - הוא לא הקול 

האמיתי שיצא ממקורו, אלא מעין הד.
"לפי דבריו של רבי נתן, כל קול יוצא ממקורו, 
פוגע במשהו, ואז מגיע אלינו. לכן הוא נקרא 
לא שומעים את הקול  אנו  ולכן  חוזר',  'קול 
האמיתי, את הקול הישר. מסיבה זו, אגב, כל 
אחד שומע משהו אחר, ומפרש אותו כרצונו. 
הדברים  את  מעט  מבהיר  עודד  לבקשתנו 
ומקרב אותם להבנתנו: "זה קצת כמו ההבדל 
בין להקשיב ולשמוע. אפשר לשמוע את כל 
הקולות שבעולם, אבל השאלה היא לְמה אתה 
מקשיב. צריך להתכַּוונן כדי לשמוע את הקול 

הישר. 
'אנחנו  אומרים  אנשים  ויותר  יותר  "בדורנו 
רוצים לשמוע את הקול הישר. רוצים להמליך 
שמיים'.  מלכות  עול  לקבל  בעולם,  ה'  את 
ולכן אנחנו גם עדים לפריחתה של המוזיקה 

היהודית ולתכנים שהיא מביאה".

נפלאות מעל הטבע
בשיריו הוא בעיקר מנסה להחדיר באנשים 
הזמנים  אחד  בהשם.  ובטחון  חזקה  אמונה 
שהוא חווה את הדבר היה כשנכנס במלחמת 
עופרת יצוקה לעזה. "אני לא אוהב לדבר על 
זה, וזה גם יכול להישמע הזוי לכל מיני אנשים, 
ראינו  מטורפות.  חוויות  שם  חווינו  אבל 

בעיניים ניסים ונפלאות מעל הטבע.
לנו  יחסית שקרו  הנורמליים  "הדברים 
שם, זה למשל צירים שתכנַנו 

לא  ומסיבה  האחרון  שברגע  עליהם,  ללכת 
ברורה לא עברנו בהם ובדיעבד התברר שהם 
בכללותה  הזו  התקופה  כל  ממולכדים.  היו 
הייתה לא נורמלית. אמנם כל החיים התאמַנו 
למבצע כזה, אבל רק כשזה מגיע אתה מבין 
באמת  כזה  לדבר  להתכונן  אפשר  אי  כמה 

ושמה שנשאר זה רק אמונה".
לשאלה המסקרנת על חזרתו בתשובה הוא 
הוא  אך  מוצא",  מחפש  שבאמת  "מי  עונה 
מבקש להדגיש: "אני לא יכול להגיד שלגמרי 
מצאתי, שאני במקום מתוקן לחלוטין. תמיד 
צריך להמשיך ולחפש ולשאוף עוד למעלה, 
אבל לפחות אני על המסלול. בגלל שאני לא 
לגמרי מתוקן אני גם לא מוכן לייצג שום דבר, 
ולהגיד: 'כל האמת אצלי', או לדבר בשם מגזר 
מסוים. בכלל, כל מי שמתקרב לרבי נחמן יודע 
שעדיף לסתום את הפה. כל דיבור מיותר רק 

מביא ניסיונות".

עם ישראל חוזר למקורות 
מנשרי מוסיף כי "אפשר לראות שאנחנו חיים 
בדור שבו עם ישראל חוזר למקורות שלו. אם 
אתה מסתכל על חלק מהאנשים הכי מצליחים 
כביכול בישראל, הוותיקים והחדשים, אתה 
רואה שהרבה מהם שומרי מסורת או למעלה 

מזה".
הרגיש  חייו  כל  במשך  מנשרי,  של  לדבריו 
חיבור רוחני, והחיפוש אחר האמת בער בו. 
"במבט עמוק יותר" הוא מסביר, "חשוב לומר 
ולדעת שחזרה בתשובה זה לא רק להתחיל 
לשמור שבת ולאכול כשר. זה הרבה יותר מזה. 
זה גם לקיים את הייעוד שלך בעולם. לעשות 

את מה שהקב"ה רוצה שתעשה".

דל', כך היה שמה של בתו היחידה 'א
של הבעל שם טוב הקדוש. צדיקים 
היו אומרים, כי הבעל שם טוב כיון 
כוונת טמירות בכנותו את בתו בשם 
מראשי  הקדושה,  מהתורה  נלקח  אדל  השם  זה: 

התבות א'ש ד'ת ל'מו.
הבעל שם טוב הק' החשיב מאד את אדל בתו. הוא 
האיר לה פנים באופן מיוחד, ושוחח עמה ארוכות 
בעניינים שונים. כאשר נסע הבעל שם טוב לארץ 
ישראל הצטרפה אף אדל למסעו הנשגב. בנסיעה זו 

התרחשו מאורעות מופלאים בהם נטלה אדל חלק.
כאשר נשאל פעם רביה"ק מוהר"ן, נכדה של אדל, על 
ידי אחד ממקורביו מדוע העריך והוקיר כל כך הבעל 
שם טוב הקדוש את בתו – זקנתו, השיב רבנו: "תמיד 
התהלכה סבתא אדל בלב שוקק ומשאלתה היתה 

תדיר איך תוכל לגרום נחת רוח להשם יתברך...".
ברבות השנים, כאשר רבנו נסע בים, בדרכו לארץ 
את  שסיכנה  עזה  סערה  רוח  התחוללה  ישראל, 
השתמשתי  לא  "באמת  אז:  קרא  רבנו  הספינה. 
מעולם בזכות אבי, ברם עתה בשעת הסכנה שאני 
מצוי בה כעת מוכרחני להשתמש בזכות אבותי. ובכן" 
– התפלל רבנו – "רבונו של עולם! הצילני נא מגלי 
הים הזועפים בזכות סבתא אדל ובזכות הסבא רבי 

נחמן מהורודנקא".
למותר לציין כי הסערה שקטה.

)מתוך מאמר במגזין 'ניצוצות', ניסן תשע"ח(

אלבום על פי ליקוטי הלכות: עודד מנשר 

לנגן מתורת הצדיקים בתו הקדושה של מרן הבעל שם טוב

דה שעשית לנ� מנ�וּי א! ת�וֹ א�וּ
זה ע�שה לנ� ט�� �נשמה...
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 הרבנית שרה גלבך בזכרונות מהחסיד
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שנים לפטירתו • ממסע החיפוש של לב 

ונשמה, החסות בכנף היהדות, הברית באומן, 
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שגילה לו את הבעש"ט ורבי נחמן מברסלב  | 30

חודש אחרי הפיגוע בשער שכם, ר' גבריאל לביא 

משחזר בראיון מרטיט רגע אחר רגע את נס חייו, 

ושואג לעולם כי באמת "אין ייאוש בעולם כלל" | 16

רכבת האמונה
לא אמות כי אחיה

אחר מיטתה של הרבנית אסתר רחל רובינשטיין, בתה הרבנית הלפרין מגוללת לראשונה 

את סיפור חייה, אמונתה ודבקותה ושוזרת אמרות טהורות שיצאו ממנה כמסר לדורות | 46
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העלון נתרם השבוע

לעולם לא לאבד את הדעת. רבי בן ציון מבאבוב

 'תשבו בבית הכנסת, תשמעו שיעור'. 
בית הכנסת מוסאיוף בשכונת הבוכרים

 בֵּית הַמִּקְדָּשׁ הַשְּׁלִישִׁי יִבָּנֶה בִּזְכוּת אַהֲבַת חִנָּם. כְּשֶׁאָדָם רוֹאֶה אֶת רֵעֵהוּ עָצוּב וּמְדֻכְדָּךְ וְאֵינוֹ יָכוֹל
 לְהוֹצִיא אֶת עַצְמוֹ מֵהַצַּעַר וּמֵהַיָּגוֹן, כְּשֶׁבָּא לְנַחֵם אוֹתוֹ מִלֵּב אוֹהֵב וְהֶחָבֵר מֵבִין שֶׁאֵינוֹ בָּא בְּאפֶֹן
שֶׁל הִתְנַשְּׂאוּת וְעֶלְיוֹנוּת – לָרבֹ הוּא מַצְלִיחַ לְעוֹדֵד אֶת הֶחָבֵר, וּבִזְכוּת זֶה יָבוֹא מְשִׁיחַ צִדְקֵנוּ

לצעירי הצאן
שיבנה בית המקדש...

yehielb.iyour@gmail.com - ציור: יחיאל בלאיש

נשיקה או מקטרת – הכל בדעת


